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NAGYBÖJT 5. VASÁRNAPJA                    C év                  1– 4 oldal 

  

Olv.: Iz 43,16-21 – Fil 3,8-14 – Jn 8,1-11 

A házasságtörő asszony  
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

  

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! A katolikus világ ünnepel, Ferenc pápa megválasztásának évfordulója van 
ma, neki köszönhetjük, hogy az irgalmasság gondolatát középpontba állította. Az 
üdvösségtörténet központi eseménye a kiengesztelődés, másik nevén az irgalom! 
 

A Szentatya arra hívja fel a világ figyelmét, 
hogy Krisztusban Isten kiengesztelődött a világgal! 

Jó lenne, ha tudnánk élni ebből az igazságból! 

 

Szentatya számára kérjük Isten kegyelmét, hogy jól vezesse Isten hívő népét, hiszen a világ és 
az Egyház nagy kihívás előtt áll. Az Egyház vagy missziós, vagy nem Egyház! Az Egyház 
üzenetét, az igazságait nem tudja úgy fölkínálni az embereknek, hogy arra hangolódjanak, azt 
elfogadják. A világ mindent fontosabbnak tart az Istennel való kapcsolatánál!  
 

Nézzünk most is körül. Elkezdődött négy munkaszüneti nap, abban a pillanatban az emberek 

kirajzanak és ez kifejez valamit. Ilyenkor ez a legfontosabb az emberek számára. Mindent 
lehet ideologizálni, ezt is! Nem véletlenül mondta a muszlim pap: ti már templomba se jártok, 
akkor mit akartok! Mi erőnk van nekünk ezzel az áradattal szemben? Van? Sajnos nincs! 

 

A szentmisét ajánljuk fel egy fiatalemberért, aki pár hónapos korában veszítette el az 
édesapját, aki ennek a világnak volt az áldozata. Ez a fiatalember így nő fel, édesapa nélkül, 
bizonyos értelemben áldozat! Gondoljunk másik kedves közösségi tagunkra, Toncsira, ő ma 
tíz éves. Külön is gondolunk rád, a miatyánkot érted fogjuk imádkozni!  
 

Tegnap este Nagybányán fejeztem be egy lelkigyakorlatot. Egy tízéves kislány olvasta fel az 

olvasmányt, meg a szentleckét. Életemben olyan értelmes és előadásszerű felolvasást még 
senkitől sem hallottam, papoktól sem. Én sem tudom úgy átadni, felolvasni. Mondtam is a 
gyerek szüleinek, hogy  rendkívüli tehetség. Tartsunk bűnbánatot! 
 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek!  
Egy hét múlva, virágvasárnappal kezdődik a nagyhét. A mai vasárnappal befejezzük azt a 
gondolatsort, amivel találkozhattunk a nagyböjt vasárnapjain. A szentmise bevezetőjében 
említettem, hogy az üdvtörténet központi eseménye a kiengesztelődés, másik nevén az 
irgalom. Üdvtörténet Isten és ember közös története. Sokkal többet beszélünk a bűneinkről és 
alig beszélünk a kiengesztelődésről, ezáltal a bűneink szinte ránk szakadnak! Az egész 
keresztény életünk arról szól, hogy cipeljük bűneinket és kinek nincs bűne! 
 

Isten kiengesztelődött a világgal, 
mert mi emberek rászorulunk arra, 

 hogy Isten levegye rólunk bűneink terhét! 
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Ki merné azt mondani, hogy neki nincs ilyen terhe! Egész keresztény világunk azért jutott ide, 
mert egyrészt bűntudatos világ, másrészt az utóbbi évszázadban az emberiség szinte 
fölszabadította magát a bűnök terhe alól! Sajnos ehhez igazodva mi keresztények nemhogy a 
kiengesztelődés Istene felé fordultunk volna és ezáltal a bűneiktől megszabadított emberek 
örömhírével élnénk a mindennapjainkat, hanem még jobban nekikeseredtünk.  
 

Eljutottunk oda, hogy nincs üzenetünk a világ számára!  
Annak a világnak nem tudunk mit mondani,  
amely világnak nincs bűntudata,  
amely világ természetesnek tart mindent, amit tesz  
és a világban föl sem merül, hogy Isten előtt felelőssége van! 

 

Ez a világ süket az isteni üzenetekre, ugyanakkor mi keresztények mindig csak a bűneinkkel 
foglalkozunk, nem szimpatikus a mi magatartásunk. Nem arról van szó, hogy mi is tagadjuk 
bűneinket és így álljunk ezek elé az emberek elé!  
 

Nekünk keresztényeknek azt kell megjeleníteni, 
hogy épp olyan csetlő-botló emberek vagyunk, mint akárki, 

de nekünk van egy felszabadító üzenetünk! 

A világnak pontosan erre az üzenetre van szüksége! 

 

A bűnök terhe megrontja az emberek gondolkodását, mert mindenki a lelkiismeretében 

hordozza ezt a terhet, a pogány is, a hitetlen is. A lelkiismeretünk alapján dől el minden! A 
Szentírásban is olvassuk, hogy a lelkiismeretünk döntései számítanak Isten előtt is, nem az, 
hogy hívők vagyunk, vagy nem hívők!  
 

A hívő ember nagy lehetősége,  
hogy segítséget kap az Egyházától, a közösségétől,  
hogy a bűnnel való harcát jól harcolja meg!  
Erről az eredményes harcról  
kell nekünk a világot tudósítani!  

 

Az életünkkel megmutatni, hogy mi Isten közeléből 
milyen lelkülettel, milyen gondolkodással megyünk az emberek közé! 

 

Nem mehetünk úgy, ahogy ezek a farizeusok, akik Jézust tőrbe akarták csalni kezükben 
kővel. Itt sem ezek a kövek voltak a legfontosabbak, amivel agyon akarták kövezni azt az 
asszonyt, hanem az volt a tragédia, hogy a szívük helyén is kő volt. Kőkemény, kegyetlen 
szívük volt, persze mindig a másikkal szemben, a másik ellenében, magukat illetően meg 
mindent átalakítanak. 
 

Összefoglalva három vasárnap története 

A kiengesztelődés gondolatát középpontba állítva értelmezzük nagyböjt 3. és 4. 
vasárnapjának történetét és a mai történetet. A Szentatya is ezen vasárnapok gondolatát, az 
irgalmasság gondolatát világítja meg.  
 

Nagyböjt 3. vasárnap története 

Arról van szó, hogy Silóéban 18 emberre rádőlt a torony, Pilátus meg az áldozat bemutatása 
közben galileaiak vérét ontotta. Föltették a kérdést: mi volt a bűnük ezeknek az embereknek? 
Ki a bűnös?  
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Jézus csodálatosan válaszol, 
 azt mondja: mindenki bűnös! 

 

A zsidó gondolkodás szerint, akinek valami baja van, az valami miatt bűnhődik, akinek meg 

jól megy, az jótettei miatt kapja a jót. Nem! Isten nem büntet, nem jutalmaz, Isten szeret! Ez a 
döntő válasz! Isten szeret mindenkit! Nem arról van szó, ahogy a mi gondolkodásunk szerint a 
jókat szereti, a rosszakat nem szereti. 
 

Isten szeret mindenkit! Ez nagyon fontos üzenet!  
 

Nagyböjt 4. vasárnap története  
A tékozló fiú, meg a jóságos atya története. Mind a két fiú kilépett az atyai szeretetből. 
Központi gondolat a szeretet!  
A tékozló fiú nem szívesen volt az apjával együtt. Neki nyűg volt az a környezet, amiben élt, 
ott igazodni kellett, e miatt a szeretetet sem tudta értékelni és elmegy. Az apa mondja: Fiam    
- és elengedi.  
Az idősebb fiú, aki mindig otthon volt, mindig tette, amit tenni kellett, de valójában nem 
szeretettel! Mit mond apja ennek a durcáskodó, elégedetlenkedő fiúnak: Fiam, te mindig 
velem vagy, mindenem a tied!  

 

Izgalmas történet, 
 az igazság és irgalom párbeszédével találkozunk! 

 

Az igazság az, hogy úgy viselkedik az apa a fiatalabbikkal, ahogy, olyan az idősebbikkel, 
ahogy azt ismerjük. Ez az igazság. De amikor az egyik hátat fordít az apának, a másik meg 
látszólag vele van, de igazából nem szeretetben, akkor itt jelenik meg az apa irgalma! Igazság 
és irgalom egyensúlyoz! Igazság is megmarad, de fölé emelkedik az irgalom! Ha csak az 

igazság lenne érvényben, akkor ennek a fiatal fiúnak ott idegenben el kellett volna pusztulnia. 
Ha csak az igazság lenne érvényben, akkor ennek az idősebb fiúnak nincs keresni valója, 
hiszen kihasználó, örökségre vágyakozó.  
 

Fölülkerekedik az irgalom! 

 

A mai történet 
A törvény és a szeretet párbeszéde! A kérdés az, hogy a törvény győz, vagy a szeretet? 
Szerencsére a szeretet győz! Isten a szeretet Istene! A zsidók valójában nem ennek az 
asszonynak az ügyével foglalkoztak. Jézust akarták kelepcébe csalni! Hallottuk, a mózesi 
törvényre hivatkozva ennek az asszonynak meg kell halni. A rómaiak törvénye szerint nem. 
Amikor Jézust kivégzik, akkor is a zsidók a törvényre hivatkoznak!  
 

Izgalmas egyensúlyozás: törvény, vagy szeretet? Valójában mind a kettő! Az előzőben is 
igazság és irgalom, csak nagyobb az irgalom! Törvény igen, de hatalmasabb a szeretet! 
Statáriális bíróságot akarnak, de Jézus úgy viselkedik, mint aki kívülálló. Ez a dramaturgia. 
Az emberiséget az érdekli, mai napig azzal foglalkozik, hogy Jézus mit írhatott a porba? Kit 
érdekel! Nem számít, nem ez a döntő! Itt szemben áll egymással a törvény és a szeretet!  
 

Jézus azt mondja: 
Én azért jöttem, hogy beteljesítsem a törvényt! 

Nem megszüntetni, betejesíteni jött! 

A törvény beteljesítése a szeretet! 



  2016. 03. 13. 

  C 19 

4

 

Ezt kellene megértenünk! Ebben a kérdésben kellene dűlőre jutnunk önmagunkkal, az 
egymással való kapcsolatunkban is! Mi a törvény értelme? Az embert szolgálja! A törvény 
értelme, hogy jobbá tegye az embert! Semmit sem érnek a büntetések, ha az emberek nem 

lesznek jobbak! A büntetésnek is ez az értelme! A törvény az emberért van, az ember javára, 
az ember jobbítására! Jézus ezért nem foglalkozik a törvénnyel, mert törvények nélkül nem 
lehet élni! De a törvény teljessége a szeretet, amit Jézus betejesít! A törvény célja, hogy az 
embert jobbá tegye, vagyis szeretetre méltó emberré, szeretni tudó emberré tegye! 

 

Ebben a három történetben ragyogó válaszokat kaptunk az irgalmasság szent évének 
jegyében! Válasz az irgalom, hogy az Isten irgalmas! Az üdvtörténet központi eseménye a 
kiengesztelődés! Isten szemében legnagyobb érték a szellemi szabadság! Az ember számára a 
legfontosabb, alapigényünk, hogy szeressenek bennünket! 
 

Szabadság, amit az Isten ad! 

Szeretet, amire mindegyikünk vágyik! 

Ezt a kettőt kell, hogy összekösse a kiengesztelődés! 

 

A szabadságra hivatkozva teszünk nagyon sok rosszat! 
A szabadságra hivatkozva teszünk nagyon sok jót! 
A szabadságra hivatkozva igényeljük azt, hogy szeressenek bennünket! 
A szabadságra hivatkozva élünk nagyon sokszor vissza a szabadsággal! 

 

Ezt a kettős problémát kell, hogy feloldja a kiengesztelődés, vagyis az irgalom, vagyis a 
szeretet! Tehát kiengesztelődés, irgalom, szeretet egy és ugyanaz! Az üdvtörtének központi 
eseménye a kiengesztelődés, vagyis az irgalom, vagyis a szeretet, amely helyre tudja tenni a 

jót, amit a szabadság jegyében teszünk és helyére kerül a rossz, amit szintén a szabadságra 
hivatkozva, de megteszünk!  
 

Ezt ebben az egyensúlyban nézzük 

 a felől az Isten felől, aki a szeretet Istene! 

A szeretet drámai, a szeretetbe belehal az Isten, 

a szeretetbe belehal az ember, mindegyikünk! 

 

Mindegyikünket rávesznek,  
mindegyikünket rávesz éppen az, akit szeretünk,  
mert mindenünket elfogyasztja, minden időnket,  
minden türelmünket, minden erőnket, de van értelme!  

 

Ha ettől meg akarunk szabadulni, mert ez nem könnyű,  
akkor megszabadulunk egymástól és megmaradunk magunknak, 
de ez nem emberi élet! Ezen érdemes elgondolkodni! 

 

Ezért központi: az irgalom! 

Ez az irgalom! 

Ha a Testvéreknek ez ajándék, akkor fogadják el, 
ha nem tudják elfogadni, akkor meg… 

 

Isten mégis a szeretet Istene! 

 


